
ماملإا لئاسر  نم 

ميلاعتلا  ) نيملسملا ناوخلإا  نم  نيدهاجملا  ىلإ  انّبلا  ةلاسر  ..ةيزيلجنلإاو  ةيبرعلاب 
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ناوخلإا  ) اهاري امك  ةيملاسلإا  ةركفلا  صئاصخو  يناعم  اهيف  حضوأ  يتلاو  همحري الله ، انبلا  نسح   " ماملإا اهاسرأ  يتلا  لئاسرلا  مهأ  نم  ميلاعتلا )  ) ةلاسر دعتُ 
نوكي ىتح  نوملسملا ؛) ناوخلإا   ) ةعامج لخاد  لماعلا  خلأا  تابجاو  كلذكو  اهناكرأ ، نم  نكر  لك  بلطتيو  ينعي  اذامو  ةرشع ، اهددعو  ةعيبلا ، ناكرأو  نوملسملا ،)

.يملاسلإا ءانبلا  يف  ةيوق  ةنبل 

( نيأزج ىلع   ) ةيزيلجنلإاو ةيبرعلا  نيتغللاب  ميلاعتلا  ةلاسر  رشن  ديعن  انبلا  نسح  سسؤملا  ماملإا  داهشتسا  نم  ـ71  لا ىركذلا  يفو 

: ةلاسرلا نم  لولأا  ءزجلا  صن  اذهو 

مِيحَِّرلا نِمَحَّْرلا  مِسْبِ اللهِ 
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لماعلا خلأا  تابجاو      
قداصلا خلأا  اهيأ      

 

ةمدقم

: دعب امأ  نيدلا ، موي  ىلإ  مهاده  عبت  نمو  هبحصو  هلآ  ىلعو  ِّيملأا ، يبنلا  دمحم  انديس  نيدهاجملا  دئاقو  نيقتملا  مامإ  ىلع  ملاسلاو  ةلاصلاو  دمحلا  ،

اوتومي وأ  اهب ، اوشيعي  نأ  ىلع  نيقداص  اومزعو  مهتركف ، ةيسدقو  مهتوعد ، ِّومسب  اونمآ  نيذلا  نوملسملا ،) ناوخلإا   ) نم نيدهاجملا  ناوخلإا  ىلإ  يتلاسر  هذهف 
اولُمَعْا لِقُوَ  : ﴿ نوقداصلا ناوخلإا  اهيأ  لمعلا  ىلإف  ذَّفنت ، تاميلعت  اهنكلو  ظفحت ؛ اسًورد  تسيل  يهو  تاملكلا ، هذه  هجوأ  طقف  ناوخلإا )  ) ءلاؤه ىلإ  اهليبس ، يف 

امًيقِتَسْمُ يطِارَصِ  اذَهَ  َّنأَوَ  (، ﴿ 105 ةبوتلا : ﴾ ) نَولُمَعْتَ مْتُنْكُ  امَبِ  مْكُئُِّبنَيُفَ  ةِدَاهََّشلاوَ  بِيْغَلْا  مِلِاعَ  ىلَإِ  نَوُّدرَتُسَوَ  نَونُمِؤْمُلْاوَ  هُلُوسُرَوَ  مْكُلَمَعَ  ىرَيَسَفَ اللهُ 
(. 153 ماعنلأا : ﴾ ) نَوقَُّتتَ مْكَُّلعَلَ  هِبِ  مْكُاَّصوَ  مْكُلِذَ  هِلِيبِسَ  نعَ  مْكُبِ  قََّرفَتَفَ  لَبُُّسلا  اوعُبَِّتتَ  لاَوَ  هُوعُبَِّتافَ 

.ىنسحلا دعو الله  لاًكو  تاريخلا ، اوقبتساف  اهيِّلوم  وه  ةٌهجو  ٍّلكلو  تايرادإو ، رهاظمو  تلااقمو ، بتكو  تارضاحمو ، سورد  مهلف  ..ءلاؤه  ريغ  امأ 

هتاكربو ةمحرو الله  مكيلع  ملاسلاو 

" اَّنبلا نسح  "

ةعيبلا ناكرأ 

: اهوظفحاف ةرشع  انتعيب  ناكرأ  نوقداصلا ، ناوخلإا  اهيأ 

.ةقثلاو ةَّوخلأاو ، درجتلاو ، تابثلاو ، ةعاطلاو ، ةيحضتلاو ، داهجلاو ، لمعلاو ، صلاخلإاو ، مهفلا ،

مهفلا - 1     

: زاجيلإا لك  ةزجوملا  نيرشعلا  لوصلأا  هذه  دودح  يف  همهفن ، امك  ملاسلإا  مهفت  نأو  ةميمص ، ةيملاسإ  انتركف  نأب  نقوت  نأ  مهفلاب : دُيرأ  امنإ      

ملع وأ  نوناقو ، ةفاقث  وهو  ةلادعو ، ةمحر  وأ  ةوقو  قلخ  وهو  ةمأو ، ةموكح  وأ  نطوو  ةلود  وهف  اعًيمج ؛ ةايحلا  رهاظم  لوانتي  لماش  ماظن  ملاسلإا  - 1     
.ءاوسب ءاوس  ةحيحص  ةدابعو  ةقداص  ةديقع  وه  امك  ةركفو ، شيج  وأ  ةوعدو  داهج  وهو  ىنًغو ، بسك  وأ  ةورثو  ةدام  وهو  ءاضقو ،

عجريو فُّسعت ، لاو  فُّلكت  ريغ  نم  ةيبرعلا  ةغللا  دعاوقل  اقًبط  نآرقلا  مهفيو  ملاسلإا ، ماكحأ  فُّرعت  يف  ملسم  لك  عجرم  ةرهطملا  ةنسلاو  ميركلا  نآرقلاو  - 2     
.تاقثلا ثيدحلا  لاجر  ىلإ  ةرهطملا  ةنسلا  مهف  يف 

تسيل ىؤرلاو  فشكلاو  رطاوخلاو  ماهللإا  نكلو  هدابع ؛ نم  ءاشي  نم  بلق  يف  امهفذقي الله  ةولاحو  رون  ةدهاجملاو  ةحيحصلا  ةدابعلاو  قداصلا  ناميلإلو  - 3     
.هصوصنو نيدلا  ماكحأب  اهمادطصا  مدع  طرشب  لاإ  ربتعت  لاو  ةيعرشلا ، ماكحلأا  ةلدأ  نم 

ةيقر وأ  نآرق  نم  ةيآ  ناك  ام  لاإ  هتبراحم  بجت  ركنم  بابلا  اذه  نم  ناك  ام  لكو  بيغلا  ةفرعم  ءاعداو  ةناهكلاو ، ةفرعملاو  لُمْرَلاو ، عُدوَلاو  ىقُّرلاو ، مئامتلاو  - 4     
.ةروثأم

بسحب ريغتي  دقو  ةيعرش ، ةدعاقب  مدطصي  مل  ام  هب  لومعم  ةلسرملا ، حلاصملا  يفو  ةدع ، اهًوجو  لمتحي  اميفو  هيف ، َّصن  اميف لا  هبئانو  ماملإا  يأرو  - 5     
.دصاقملاو مكحلاو  رارسلأا  ىلإ  تافتللاا  تاداعلا  يفو  يناعملا ، ىلإ  تافتللاا  نود  دبعتلا  تادابعلا  يف  لصلأاو  تاداعلاو ، فرعلاو  فورظلا 

لاإو هانلْبِقَ ، ةنسلاو  باتكلل  اقًفاوم  مهيلع - ناوضر الله  فلسلا - نع  ءاج  ام  لكو  ملسو - هيلع  ىلص الله  موصعملا - لاإ  كرتيو  هملاك  نم  ذخؤي  دحأ  لكو  - 6     
.اومدق ام  ىلإ  اوضفأ  دقو  مهتاَّين  ىلإ  مهلُكِنَو  حيرجت ، وأ  نعطب  هيف  فلتخا  اميف  صاخشلأل  ضرعن  انكلو لا  عابتلااب ؛ ىلوأ  هلوسر  ةنسو  باتكف الله 

، هتلدأ فرعت  يف  عاطتسا  ام  دهتجي  نأ  عابتلاا  اذه  عم  هب  نسحيو  نيِّدلا ، ةمئأ  نم  امًامإ  عبتي  نأ  ةيعرفلا  ماكحلأا  ةلدأ  يف  رظنلا  ةجرد  غلبي  مل  ملسم  لكلو  - 7     
.رظنلا ةجرد  غلبي  ىتح  ملعلا  لهأ  نم  ناك  نإ  يملعلا  هصقن  لمكتسي  نأو  هتيافكو ، هدشرأ  نم  حلاص  هدنع  َّحص  ىتم  ليلدلاب  بوحصم  داشرإ  لك  لبقتي  نأو 

هيزنلا يملعلا  قيقحتلا  نم  عنام  لاو  هرجأ ، دهتجم  لكلو  ءاضغب ، لاو  ةموصخ  ىلإ  يدؤي  لاو  نيدلا ، يف  قرفتلل  ابًبس  نوكي  عورفلا لا  يف  يهقفلا  فلاخلاو  - 8     
.بصعتلاو مومذملا  ءارملا  ىلإ  كلذ  رجي  نأ  ريغ  نم  ةقيقحلا ، ىلإ  لوصولا  ىلع  نواعتلاو  يف الله  بحلا  لظ  يف  فلاخلا  لئاسم  يف 

تايلآا يناعم  يف  ضوخلاو  عقت ، مل  يتلا  ماكحلأل  تاعيرفتلا  ةرثك  كلذ  نمو  اعًرش ، هنع  انَيهِنُ  يذلا  فلكتلا  نم  اهيف  ضوخلاف  لمع  اهيلع  ينبني  ةلأسم لا  لكو  - 9     
هِتِبحص لُضف  مهنم  لكلو  فلاخ ، نم  مهنيب  رجش  امو  مهيلع - ناوضر الله  باحصلأا - نيب  ةلضافملا  يف  ملاكلاو  دعب ، ملعلا  اهيلإ  لصي  مل  يتلا  ةميركلا  ةينآرقلا 

.ةحودنم لوأتلا  يفو  هِتِين ، ءُازجو 

امك اهب  نمؤن  هباشتلا ، نم  كلذب  قيلي  امو  ةحيحصلا  اهثيداحأو  تافصلا  تايآو  ملاسلإا ، دئاقع  ىمسأ  ههيزنتو  هديحوتو  ىلاعتو - كرابت  ةفرعمو الله - - 10     
يفِ نَوخُسِاَّرلاوَ  : ﴿ هباحصأو ملسو - هيلع  ىلص الله  لوسر الله - عسو  ام  انعسيو  ءاملعلا ، نيب  فلاخ  نم  اهيف  ءاج  امل  ضرعتن  لاو  ليطعت ، لاو  ليوأت  ريغ  نم  تءاج 

(.     7 نارمع : لآ  ﴾ ) انَِّبرَ دِنْعِ  نْمِ  ٌّلكُ  هِبِ  اَّنمَآ  نَولُوقُيَ  مِلْعِلْا 

لئاسولا لضفأب  اهيلع  ءاضقلاو  اهتبراحم  بجت  ةللاض ، هنم  صقنلاب  وأ  هيف  ةدايزلاب  ءاوس  مهئاوهأب ؛ سانلا  اهنسحتسا  اهل  لصأ  نيد الله لا  يف  ةعدب  لكو  - 11     
.اهنم رش  وه  ام  ىلإ  يدؤت  يتلا لا 

.ناهربلاو ليلدلاب  ةقيقحلا  صيحمتب  سأب  لاو  هيأر ، هيف  ٍّلكل  يهقف ، فلاخ  ةقلطملا  تادابعلا  يف  مازتللااو  ةَّيكِرَّتلاو  ةيفاضلإا  ةعدبلاو  - 12     



اونُمَآ نَيذَِّلا  : ﴿ ىلاعت هلوقب  نوروكذملا  مه  ءايلولأاو  ىلاعتو - كرابت  ىلإ الله - ةبرق  مهلامعأ  بيط  نم  فرِعُ  امب  مهيلع  ءانثلاو  مهمارتحاو  نيحلاصلا  ةبحمو  - 13     
دعب وأ  مهتايح  يف  ارض  لاو  اعًفن  مهسفنلأ  نوكلمي  لا  مهيلع - ناوضر الله  مهنأ - داقتعا  عم  ةيعرشلا ، اهطئارشب  ةتباث  ةماركلاو  (، 63 سنوي : ﴾ ) نَوقَُّتيَ اونُاكَوَ 

.مهريغل كلذ  نم  ائًيش  اوبهي  نأ  نع  لاًضف  مهتامم ،

وأ برق  نع  مهنم  تاجاحلا  ءاضق  بلطو  كلذل ، مهؤادنو  اوناك ، ايأ  نيروبقملاب  ةناعتسلاا  نكلو  ةروثأملا ؛ ةيفيكلاب  ةعورشم  ةنس  تناك  ايأ  روبقلا  ةرايزو  - 14     
لامعلأا هذهل  لوأتن  لاو  اهتبراحم ، بجت  رئابك  ..تاعدتبملا  نم  كلذب  قحلي  امو  ريغب الله ، فلحلاو  اهب ، حسمتلاو  اهتءاضإو ، اهرتسو  روبقلا  دييشتو  مهل ، رذنلاو  دعب ،

.ةعيرذلل ادس 

.ةديقعلا لئاسم  نم  سيلو  ءاعدلا  ةيفيك  يف  يعرف  فلاخ  هقلخ  نم  دحأب  ىلاعت  ىلإ الله  لسوتلاب  نرق  اذإ  ءاعدلاو  - 15     

يظفللا عادخلا  نم  زارتحلاا  بجي  امك  اهدنع ، فوقولاو  اهب ، دوصقملا  يناعملا  دودح  نم  دكأتلا  بجي  لب  ةيعرشلا ؛ ظافللأا  قئاقح  ريغي  ئطاخلا لا  فرعلاو  - 16     
.ءامسلأاب تايمسملاب لا  ةربعلاف  نيدلاو ، ايندلا  يحاون  لك  يف 

.بلطلا اتبترم  تفلتخا  نإو  اعًرش  بولطم  امهيلك  يف  لامكلا  ليصحتو  ةحراجلا ، لمع  نم  مهأ  بلقلا  لمعو  لمعلا ، ساسأ  ةديقعلاو  - 17     

اهدجو ىنأ  نمؤملا  ةلاض  ةمكحلاو  ءيش ، لك  نم  عفانلاو  حلاصلاب  بحريو  ءاملعلاو ، ملعلا  ردق  عفريو  نوكلا ، يف  رظنلا  ىلع  ثحيو  لقعلا ، ررحي  ملاسلإاو  - 18     
.اهب سانلا  قحأ  وهف 

ةدعاقب ةحيحص  ةيملع  ةقيقح  مدطصت  نلف  يعطقلا ، يف  افلتخي  نل  امهنكلو  رخلآا ، ةرئاد  يف  لخدي  ام لا  يلقعلا  رظنلاو  يعرشلا  رظنلا  نم  لك  لوانتي  دقو  - 19     
.راهني وأ  يلقعلا  تبثي  ىتح  عابتلااب  ىلوأ  يعرشلا  رظنلاف  نيينظ  اناك  نإف  يعطقلا ، عم  قفتيل  امهنم  ينظلا  لوؤيو  ةتباث ، ةيعرش 

بَّذك وأ  ةرورضلاب ، نيدلا  نم  امًولعم  ركنأ  وأ  رفكلا ، ةملكب  رقأ  نإ  لاإ  ةيصعمب  وأ  يأرب  ضئارفلا  ىدأو  امهاضتقمب  لمعو  نيتداهشلاب  رقأ  امًلسم  رِّفكن  لاو  - 20     
.رفكلا ريغ  لاًيوأت  لمتحي  لاًمع لا  لمع  وأ  لاحب ، ةيبرعلا  ةغللا  بيلاسأ  هلمتحت  هجو لا  ىلع  هرسف  وأ  نآرقلا ، حيرص 

(. انتودق لوسرلاو  انروتسد  نآرقلا   ) امًئاد هفاته  ىنعم  فرع  دقف  لوصلأا ، هذه  يف  هنيد  ملسملا  خلأا  ملع  اذإو      

صلاخلإا - 2     

وأ بقل  وأ  هاج  وأ  رهظم  وأ  منغم  ىلإ  رظن  ريغ  نم  هتبوثم  نسحو  هتاضرم  ءاغتباو  هجو الله ، هلك  هداهجو  هلمعو  هلوقب  ملسملا  خلأا  دصقي  نأ  صلاخلإاب : ديرأو      
كلذبو (، 162: ماعنلأا ﴾ ) نَيمِلَاعَلْا ِّبرَ   ِ يتِامَمَوَ  يَايَحْمَوَ  يكِسُنُوَ  يتِلاَصَ  َّنإِ  لْقُ  ، ﴿ ةعفنمو ضرغ  يدنج  لا  ةديقعو ، ةركف  يدنج  نوكي  كلذبو  رخأت ، وأ  مدقت 

(. دمحلا ربكأ و  و(الله  انتياغ ) الله   ) مئادلا هفاته  ىنعم  ملسملا  خلأا  مهفي 

لمعلا - 3     

مْتُنْكُ امَبِ  مْكُئُِّبنَيُفَ  ةِدَاهََّشلاوَ  بِيْغَلْا  مِلِاعَ  ىلَإِ  نَوُّدرَتُسَوَ  نَونُمِؤْمُلْاوَ  هُلُوسُرَوَ  مْكُلَمَعَ  ىرَيَسَفَ اللهُ  اولُمَعْا  لِقُوَ  : ﴿ صلاخلإاو ملعلا  ةرمث  لمعلاب : ديرأو      
(. 105: ةبوتلا ﴾ ) نَولُمَعْتَ

: قداصلا خلأا  نم  ةبولطملا  لمعلا  بتارمو      

، هتقو ىلع  اصًيرح  هسفنل ، ادًهاجم  ةدابعلا ، حيحص  ةديقعلا ، ميلس  بسكلا , ىلع  ارًداق  ركفلا ، فقثم  قلخلا ، نيتم  مسجلا ، يوق  نوكي : ىتح  هسفن  حلاصإ  - 1     
.هتدح ىلع  خأ  لك  بجاو  كلذو  هريغل ، اعًفان  هنوؤش ، يف  امًظنم 

ىلع اهفيقوتو  ةجوزلا ، رايتخا  نسحو  ةيلزنملا ، ةايحلا  رهاظم  يف  ملاسلإا  بادآ  ىلع  ةظفاحملاو  هتركف ، مارتحا  ىلع  هلهأ  لمحي  نأب  ملسم ، تيب  نيوكتو  - 2     
.كلذك هتدح  ىلع  خأ  لك  بجاو  كلذو  ملاسلإا ، ئدابم  ىلع  مهتئشنتو  مدخلاو  دلاولأا ، ةيبرت  نسحو  اهبجاوو ، اهقح 

ىلإ ماعلا  يأرلا  بسكو  ريخلا ، لعف  ىلإ  ةردابملاو  فورعملاب ، رملأاو  لئاضفلا ، عيجشتو  تاركنملاو ، لئاذرلا  ةبراحمو  هيف ، ريخلا  ةوعد  رشنب  عمتجملا ، داشرإو  - 3     
.ةلماع ةئيهك  ةعامجلا  بجاوو  هتدح ، ىلع  خأ  لك  بجاو  كلذو  امًئاد ، اهب  ةماعلا  ةايحلا  رهاظم  غبصو  ةيملاسلإا ، ةركفلا  بناج 

.يحور وأ  يداصتقا  وأ  يسايس  يملاسإ  ريغ  يبنجأ  ناطلس  لك  نم  هصيلختب  نطولا  ريرحتو  - 4     

اهؤاضعأ ناك  ام  ةيملاسإ  ةموكحلاو  اهتحلصم ، ىلع  لماعو  اهدنع  ريجأو  ةملأل  مداخك  اهتمهم  يدؤت  كلذبو  قحب ، ةيملاسإ  نوكت  ىتح  ةموكحلا  حلاصإو  - 5     
ريغ يف  ةرورضلا  دنع  نيملسملا  ريغب  نيعتسن  نأ  سأب  لاو  هميلاعتو ، ملاسلإا  ماكحلأ  ةذفنم  تناكو  نايصعب ، نيرهاجتم  ريغ  ملاسلإا  ضئارفل  نيدؤم  نيملسم 

، ةيعبتلاب روعشلا  اهتافص : نمو  يملاسلإا ،  مكحلا  ماظن  يف  ةماعلا  دعاوقلل  اقًفاوم  مادام  عونلاب ، لاو  هذختت  يذلا  لكشلاب  ةَربع  لاو  ةماعلا  ةيلاولا  بصانم 
، ةوقلا دادعإو  ميلعتلا ، رشنو  نوناقلا ، ذافنإو  نملأا ، ةنايص  اهتابجاو : نمو  هيف ، داصتقلااو  ماعلا ، لاملا  نع  ةفعلاو  سانلا ، نيب  ةلادعلاو  ةيعرلا ، ىلع  ةقفشلاو ،

ةدعاسملاو ةعاطلاو ، ءلاولا  اهبجاو :- تدأ  ىتم  اهقح - نمو  ةوعدلا ، رشنو  قلاخلأا ، ةيوقتو  لاملا ، ةسارحو  ةورثلا ، ةيمنتو  ةماعلا ، عفانملا  ةياعرو  ةحصلا ، ظفحو 
.قلاخلا ةيصعم  يف  قولخمل  ةعاط  لاو  داعبلإاو ، علخلا  مث  داشرلإاو ، حصنلاف  ترصق : اذإف  لاوملأاو ، سفنلاب 

ةدوقفملا ةفلاخلا  ةداعإ  ىلإ  هلك  كلذ  يدؤي  ىتح  اهتملك ، عمجو  اهتفاقث  بيرقتو  اهدجم  ءايحإو  اهناطوأ  ريرحتب  ةيملاسلإا ، ةملأل  يلودلا  نايكلا  ةداعإ  - 6     
.ةدوشنملا      ةدحولاو 

وْلَوَ هُرَونُ  َّمتِيُ  نْأَ  لاإِ  ىبَْأيَوَ اللهُ  (، ﴿ 39: لافنلأا ﴾ ) ِ هُُّلكُ  نُيِّدلا  نَوكُيَوَ  ةٌنَتْفِ  نَوكُتَ  ىَّتحَ لا  مْهُولُتِاقَوَ   ﴿ هعوبر يف  ملاسلإا  ةوعد  رشنب  ملاعلا  ةيذاتسأو  - 7     
(. 32: ةبوتلا ﴾ ) نَورُفِاكَلْا هَرِكَ 

لاًايخ سانلا  اهاري  تامهم ، اهمظعأ  امو  تاعبت  اهلقثأ  امو  ةعامجلا ، يف  اوًضع  هرابتعاب  خأ  لك  ىلعو  ةدحتم  ةعامجلا  ىلع  بجت  ةريخلأا  ةعبرلأا  بتارملا  هذهو      
(. 21: فسوي ﴾ ) نَومُلَعْيَ سِاَّنلا لا  رَثَكْأَ  َّنكِلَوَ  هِرِمْأَ  ىلَعَ  بٌلِاغَ  اللهُوَ   ﴿ لملأا مظعأ  يف الله  انلو  ادًبأ ، سأين  نلو  ةًقيقح , ملسملا  خلأا  اهاريو 

داهجلا - 4     



"، ةيلهاج ةتيم  تام  وزغلا  وني  ملو  زغي  ملو  تام  نم  -: " ملسو هيلع  ىلص الله  لوسر الله - لوقب  دوصقملاو  ةمايقلا  موي  ىلإ  ةيضاملا  ةضيرفلا  داهجلاب : ديرأو      
ردقبو داهجلاب ، لاإ  ةوعد  ايحت  لاو  رئاجلا ، ناطلسلا  دنع  قحلا  ةملكو  ديلاو  ملقلاو  ناسللا  داهج  كلذ  نيبو  ليبس الله ، يف  لاتقلا  اهلاعأو  بلقلا ، راكنإ  هبتارم  لوأو 
﴾ هِدِاهَجِ َّقحَ  يفِ اللهِ  اودُهِاجَوَ  : ﴿ نيلماعلل باوثلا  ةلازجو  اهدييأتل ، بلطي  يذلا  نمثلا  ةماخضو  اهليبس ، يف  داهجلا  ةمظع  نوكت  اهقفأ ، ةعسو  ةوعدلا  ومس 

(. انليبس داهجلا  : ) مئادلا كفاته  ىنعم  فرعت  كلذبو  (، 78: جحلا )

ةيحضتلا - 5     

، ةيحضت انتركف  ليبس  يف  عيضت  لاو  هعم ، ةَيحضت  داهج لا  ايندلا  يف  سيلو  ةياغلا ، ليبس  يف  ءيش  لكو  ةايحلاو  تقولاو  لاملاو  سفنلا  لذب  ةيحضتلاب : ديرأو      
مْكُؤُابَآ نَاكَ  نْإِ  لْقُ  ، ﴿ ةيلآا مْهُلَاوَمْأَوَ ﴾ مْهُسَفُنْأَ  نَينِمِؤْمُلْا  نَمِ  ىرَتَشْا  َّنإِ اللهَ  : ﴿ مثآ وهف  انعم  ةيحضتلا  نع  دعق  نمو  ليمجلا  باوثلاو  ليزجلا  رجلأا  وه  امنإو 

يف توملاو  : ) مئادلا كفاته  ىنعم  فرعت  كلذبو  انًسح ،﴾ ارًجْأَ  هَُّللا  مُكُتِؤْيُ  اوعُيطِتُ  نْإِفَ  , ﴿ ةيلآا بٌصَنَ ﴾ لاوَ  أٌمَظَ  مْهُبُيصِيُ  مْهَُّنأَبِ لا  كَلِذَ  ، ﴿ ةيلآا ..مْكُؤُانَبْأَوَ ﴾
(. انينامأ ىمسأ  ليبس الله 
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Dear truthful brothers - 

*****************************************************

Introduction
All praise is due to Allah and may the peace and blessings of Allah be upon the Faithful Prophet Muhammad, the Imam of the pious

and the leader of those who strive. Peace and blessings be upon his family, his companions, and those who follow his guidance until
.the Day of Judgment

This is my message to those who strive in the Muslim Brotherhood, who believe in the nobility of their call and the sanctity of their
ideology. They have made a firm resolve to live by it and die in its path. Only to these Brothers do I direct my words. They are not

:lessons to be memorized but instructions to be carried out. So let us proceed towards action my truthful Brothers

Soon will Allah, His Prophet and the believers observe your work. And soon will you be brought back to the Knower of what is hidden‘
(and what is open; then will he show you of all that you did.’ (Surah-at-Tawbah (9), ayah 94

and

Indeed this is my way leading straight; so follow it and follow no other paths. They will scatter you about from his path . Thus He‘
(commands you that you may be righteous.’ (Surah-al-A’raaf (7), ayah 153

.To others however there are other lessons, lectures, books, articles, appearances and administrations

.’ To each is a goal to which he turns so vie with one another in doing good, and To both has Allah promised good‘

Peace be upon you and the mercy and blessings of Allah

The basic pillars of the covenant



Dear truthful brothers, the basic pillars of our covenant are ten; so grasp their meanings and memorize them. They are

(Al-Fahm (understanding . 1

(Al-Ikhlaas (sincerity . 2

(Al-‘Amal (action . 3

Al-Jihad . 4

(Al-Tad-hiyah (sacrifice . 5

(Al-Taa’ah (obedience . 6

(Al-Thabaat (perseverance . 7

(Al-Tajarud (resoluteness . 8

(Al-Ukhuwah (brotherhood . 9

(Al-Thiqah (trust . 10

Understanding - 1

By understanding we mean that you should be certain that our ideology is purely Islamic, and that you should understand Islam
.within the bounds of the following twenty concise principles

Islam is a comprehensive system which deals with all spheres of life. It is a country and homeland or a government and a nation. It-1
is conduct and power or mercy and justice. It is a culture and a law or knowledge and jurisprudence. It is material and wealth or gain

.and prosperity. It is Jihad and a call or army and a cause. And finally, it is true belief and correct worship

The glorious Qur'an and the purified tradition (Sunnah) of the Prophet (peace be upon him) are the reference points for every Muslim-2
to acquaint himself with the rules of Islam. The Qur'an can be understood by applying the rules of the Arabic language without
constraint or controversy. and the Sunnah can be acquired by reference to the trustworthy transmitters of Ahadeeth (collected

(. sayings of the Prophet

True belief, proper worship, and striving against one's vain desires have light and warmth. Allah casts them in the hearts of-3
whomever He chooses from among His servants. Though they may be blessed visions, notions, inspirations and dreams are not

authentic references for Islamic Law, and therefore should not be given any consideration except when they do not conflict with the
.authentic references and established principles of Islam

Talismans, incantations, placing of shells around the neck, fortune telling whether by drawing lines on sand or astrology, sorcery-4
and claiming to have knowledge of the unseen and similar practices are all evils that must be fought, except what is mentioned in the

(. Qur'an or transmitted to us as an authentic narrations of the Prophet (peace be upon him

The opinion of an Imam or his deputy is acceptable in matters which are of proven benefit to the public, provided that his opinion-5
does not conflict with any established principle of Islam. It may change in light of circumstances, customs and habits. The bases of

worship is purely devotional without questioning why. However, in other areas there is scope of prodding into the ‘whys’ and
.‘whereofs’ of matters

Everyone’s opinion except that of the unfailing Prophet (peace be upon him) is liable to changes and modifications. We accept all-6
that has reached us of the opinions and rulings of the pious predecessors as long as it is in agreement with the Qur'an and the

Sunnah. If this is not the case, the Book of Allah and the practice of His Apostle are more deserving of our adherence. However, we do
not scorn and attack those individuals who differed, since we do not know what their intentions were nor the circumstances that

.necessitated their decision

Any Muslim not having reached the level of authenticating the proofs of subsidiary rulings may follow one of the four great Imams-7
of this religion. And if so, he should try his best in getting to grips with the evidence put forward while being open to the opinions
(supported with evidence) of trustworthy people. This will provide him with enough knowledge to find the Islamic solutions to the

contemporary problems of his society. If he is one of the people of knowledge but has not reached the degree of authentication are
.advised to exert themselves to acquire such a level

Differences on the branch matters of Islamic Jurisprudence should not be allowed to cause division, contention, or hatred within the-8
ranks of the Muslims. To every seeker of knowledge is a reward. In cases of disagreement, however, there is no harm in objective

scientific investigation in an atmosphere of love (for the sake of Allah) and co-operation with the aim of realizing the truth. Fanaticism,
.obstinacy, and controversy have no place among true Muslims



Indulging in matters, that no Shar'i obligation could be based on is considered to be  a form of affectation which the Shari'ah-9
prevents. This category includes debating minute aspects of rulings in cases which have never occurred, investigating the meaning of

the Qur'anic verses which are still beyond the scope of human knowledge (the mutashabihat verses), and differentiating between the
companions (Sahabah) of the Prophet or investigating the instances of disagreement that took place among them. Every Sahabi (may

Allah be pleased with them all) has the honor and distinction of being a companion of the Messenger of Allah (peace be upon him),
.and to each is the recompense of his motives

Recognizing Allah's existence (may He be exalted), believing in His oneness, and glorifying Him are the most sublime beliefs of-10
Islam. We believe in the Qur'anic verses and authentic traditions of the Prophet (peace be upon him) which describe the exalted

attributes of Allah and glorify His name. We also believe in the allegorical (mutashabihat) Qur'anic verses, which serve this same
purpose, without rejecting any part of them or attempting to interpret them on our own. We stand aloof from the disagreement which
exists among the scholars concerning these verses; it is enough for us to adopt the attitude of the Prophet (peace be upon him) and
his companions: ‘And those who are firmly grounded in knowledge say: "We believe in the Book; the whole of it is from our Lord."’Al

.Imran: 7

Every innovation introduced by the people into the Religion of Allah on the grounds of their whims and without authentic-11
foundation, whether by adding to the principles of Islam or taking away from them, is a serious deviation which must be fought and

.abolished by the best means as long as it does not lead to a greater evil

There is a difference of opinion regarding idafiyyah (additional) innovations and tarkiyyah innovations (which are based on-12
abandoning something permissible under the pretext of religiousness), and persistence to abide by  acts of worship left open to one's

.  choice. We adopt what can be confirmed by sound evidence

Love of pious people, respecting them, and honoring their righteous achievements brings one closer to Allah (may He be exalted).-13
These (the ones who are close to Allah) have been mentioned by Allah in the Qur'anic verse: ‘Those who believe and constantly guard

against evil.’Yunus: 63. Karamat are due to them with the conditions prescribed by the Islamic Law, but we must firmly believe that
.they (may Allah be pleased with them) had no power over their own fates and, thereby, cannot avail or harm anyone after their death

Visiting grave sites and tombs is an authentic Sunnah if done in the manner prescribed by the Prophet (peace be upon him) But-14
seeking the help of the dead, whomever they may be, appealing to them, asking them to fulfill certain requests, vowing to them, and

swearing with their names instead of the name of Allah, building high tombs, covering them with curtains, illuminating them, are evil
.innovations that are equally prohibited. We do not need to interpret such actions giving them excuses

Supplication to Allah via an intermediary is a minor difference of opinion - more to do with the method of performing supplication-15
(. rather than a question of belief (‘Aqeedah

Just because incorrect practices are common amongst the people, it does not change the label it has been ascribed by Sharee’ah.-16
Rather we must define the intended meaning. We must also be on the guard for deceptive words relating to worldly and religious

.matters. What is worth considering is not names but what these names stand for

Belief is the basis of action. Sincere intentions are more important than outward actions. However, the Muslim is requested to-17
.attain improvement in both spheres: purification of the heart and performance of righteous deeds

Islam liberates the mind, urges contemplation of the universe, honors science and scientists, and welcomes all that is good and-18
." beneficial to mankind: "Wisdom is the missing goal of the believer. Wherever he finds it, he is more deserving to it

Islamic principles may be evident or uncertain, as are pure scientific principles. The evident principles of the two classes will-19
never conflict; that is, it is impossible for an established scientific fact to contradict an authentic Islamic principle. However, this may

happen if one or both of them are uncertain. If one of them is uncertain, then it should be reinterpreted so as to remove the
contradiction. If both are uncertain, then the uncertain Islamic principle should be given precedence over the uncertain scientific

.notion until the latter is proven

Never label as an unbeliever (kafir) any Muslim who has confessed the two declarations (shahadah) of faith, acts accordingly and-20
performs the obligatory (fard) duties of Islam unless he clearly professes the word of unbelief, refuses to acknowledge a

.fundamental principle of Islam, denies the purity of the Qur'an, or commits an evident act of unbelief

If you, dear brothers, understand your religion according to these twenty principles, then you will have perceived the meaning of your
." slogan: "The Qur'an is our constitution, and the Prophet is our example

Sincerity - 2

By sincerity, I mean that a Muslim brother should dedicate his sayings, work, and Jihad for the sake of Allah and the attainment of His
pleasure and good reward without seeking recognition or anticipating any gain, honor, title or advancement in this world. Only then,

can you become soldiers of the ideology and the belief rather than soldiers for worldly purposes and interests‘Say: 'Truly, my



prayers and my sacrifices, my life and my death are all for Allah, Lord of the worlds. No partner has He This I am commanded.’
((Surah-al-An’aam (6), ayah 162

.’ Thus, you now understand the meaning of your slogans: ‘Allah is our goal’ and ‘Allah is Supreme, and all praise is due to Him

Action - 3

:By action, I mean the fruit of knowledge and sincerity

And say: 'Work righteousness, for soon will Allah, His Apostle, and the believers observe your work. And soon will you be brought‘
back to the Knowledge of what is hidden and what is open. then will He show you the truth of all that you did.’ (Surah-at-Tawbah (9),

(ayah 105

:Our sincere brothers are requested to work according to the following steps 

Reforming the self. A Muslim should strive to attain a strong body, good character, cultured thought, correct belief, and true . 1
worship. He should be able to earn his own living, and control his inner instincts. He should be careful about his time, organized in his

.affairs and willing to offer help and service to others. These comprise the duties of every Muslim as an individual

Establishing an Islamic home; such that his family respect his ideology and observe the Islamic code in all aspects of home life. He . 2
should be wise in selecting his wife and inform her about her rights and duties. He should bring up his children and other household

.members under his supervision according to the principles of Islam. These too, are the duties of every individual Muslim

Guiding society by spreading the call of righteousness, fighting atrocities and detested things, encouraging virtue, enjoining all that . 3
is good, helping the people, trying to win the public opinion to the side of Islam, and observing the Islamic principles in all aspects of

.public life. This is the duty of individual brothers as well as the jamaa’ah (community) working as a unit

.Liberation of the homeland from all un-Islamic or foreign control, whether political, economic, or ideological . 4

Reforming the government so that it may become a truly Islamic government, performing as a servant to the nation in the interest . 5
of the people. By Islamic government I mean a government whose officers are Muslims who perform the obligatory duties of Islam,

.who do not make public their disobedience, and who enforce the rules and teachings of Islam

There is no problem if the Islamic government utilizes the services of non-Muslims when necessary, so long as they do not offer them
positions of leadership. Islam is flexible as to shape and detailed structure of the government, but it must be in agreement with the

.general principles of the Islamic ruling system

The Islamic government should realize its responsibilities, of love, sympathy and equity towards the people, It should be economical -
.not over indulging in public funds

The Islamic government is obliged to maintain peace and order, enforce the Islamic law, spread education, prepare militarily, protect
public health and services, develop the resources of the land, guard the public treasury, strengthen the morals of the people, and

.spread the call of Islam

If the government performs all of the above-mentioned duties, it is incumbent upon the people to be obedient and loyal to it, to assist
the government with their lives and their property. On the other hand, if the government neglects its duties and falls short of its

responsibilities, then it will be the duty of the people to first advise and guide, then to dismiss and remove the government, for ‘No
.’ obedience is due to a creature in disobedience to the Creator

Rebuilding the international prominence of the Islamic Umma by liberating its lands, reviving its glorious past, bringing closer the . 6
.cultures of its regions and rallying under one word. Until once again the long awaited unity and the lost Khilafah is returned

Guiding the world by spreading the call of Islam to all corners of the globe ‘..until there is no more tumult or oppression and the . 7
.Religion of Allah prevails.’Al-anfal:39

.but Allah will not allow but that His Light should prevail.’At-Tawba:32 ‘…

The responsibility for the last four steps falls upon the group as a whole and upon every Muslim brother because of his membership
to the jamaa’ah. How heavy this responsibility and how great its importance. People see this as an imagination, but we see it as a

.reality. We shall never despair, for our faith in Allah is limitless

(Allah's decree will always prevail, but most among mankind know it not.’ (Surah-Yusuf (12), ayah 21‘

Jihad - 4

By jihad, I mean that divinely ordained obligation which is reflected in the following saying of the Messenger of Allah (PBUH) and which
:Muslims are to carry out until the Day of Judgement



.’ Whoever dies without struggling in the Way of Allah, or wishing to do so, dies a Pre Islamic Jahiliya death‘

Its weakest degree is the heart's abhorrence of evil. and its highest degree is fighting in the Way of Allah. Between these two degrees 
.are numerous forms of jihad, including struggling with the tongue, pen, or hand, and speaking a word of truth to a tyrannical ruler

This call (to Islam) cannot survive without Jihad. The loftier and more far reaching the call, the greater the struggle in its path. The
.price required to support it is huge, but the reward given to its upholders is more generous

(And strive in the Way of Allah as you ought to.’ (Surah-al-Hajj (22), ayah 78‘

". By this, dear brothers, you know the meaning of your slogan "Jihad is our way 

Sacrifice - 5

By sacrifice I mean giving one's self, wealth, time, energy, and everything else for the cause of Islam. There is no Jihad without
:sacrifice, nor can there be sacrifice without generous reward from Allah. Those who refrain from sacrifice are sinners

(Allah has purchased of the believers their persons and their goods, for theirs in return is Paradise.’ (Surah-at-Tawbah (9), ayah 11‘

Say: If it be that your fathers, sons, brothers, mates, or kinsmen; the wealth that you have gained; the commerce in which you fear a‘
decline, or the dwellings in which you delight are dearer to you than Allah and His Apostle or the jihad in His cause, then wait until

(Allah brings about His decision, and Allah guides not the rebellious.’ (Surah-at-Tawbah (9), ayah 24

Nothing could they suffer or do without having it reckoned to their credit as a deed or righteousness, whether they suffered thirst,‘
fatigue, or hunger in the Cause of Allah; walked paths that raised the ire of the unbelievers; or received any injury whatsoever from an

(enemy. Allah does not cause the reward of those who do good to be lost.’ (Surah-at-Tawbah (9), ayah 120

(So if you show obedience, Allah will grant you a goodly reward.’ (Surah-al-Fath (48), ayah 16‘

". Thus dear brothers, you understand the meaning of your slogan: "death in the Way of Allah is our greatest hope 
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